



نبيل قسيس

أستاذ في الفيزياء، يحمل درجة الدكتوراة في الفيزياء النووية من الجامعة الأمريكية في بيروت (1972) ودرجة الماجستير في الفيزياء من جامعة ماينز - ألمانيا (1969). عمل كعضو في الهيئة التدريسية وتدرج في الرتب الأكاديمية في الجامعة الأردنية (1972-1978) وجامعة بيرزيت (1980-1994)، وعمل كزميل بحث في عدة جامعات ومؤسسات بحث متخصصة في ألمانيا وبريطانيا وإيطاليا وفرنسا. له العديد من المنشورات في الفيزياء النووية والنظرية ومقالات وأوراق سياسات ومقابلات كثيرة حول مواضيع سياسية واقتصادية وتربوية وثقافية ذات اهتمام عام، وشارك في عدد من المنابر الدولية الهامة التي تعنى بقضايا الثقافة والعلوم والأمن والسلام.

يشغل د. قسيس حالياً منصب المدير العام لمعهد أبحاث السياسات الاقتصادية الفلسطيني (ماس) ورئيس مجلس إدارة هيئة سوق رأس المال الفلسطينية، وهو عضو في مجلس إدارة مؤسسة ياسر عرفات ورئيس لجنة المتحف فيها. ترأس د. قسيس الطواقم الفنية والاستشارية لفريق مفاوضات السلام الفلسطينية خلال العامين 1993 و1994. وكان عضواً في الفريق الفلسطيني في مؤتمر مدريد للسلام 1991 وعين نائباً لرئيس الوفد الفلسطيني لمحادثات السلام في واشنطن خلال العامين 1992 و1993. كما شارك في مفاوضات الترتيبات الانتقالية عامي 1994 و1995، ومفاوضات الوضع النهائي عام 1999. عمل وزيراً لمشروع بيت لحم 2000 من 1998-2001 ثم وزيراً للسياحة ومنسقاً للجنة الوزارية للإصلاح خلال عامي 2002 و2003، ثم وزيراً للتخطيط خلال العامين 2003 و2004. وقد تولى رئاسة جامعة بيرزيت بين العامين 2004 و2010. ثم شغل منصب وزير المالية في السلطة الوطنية في العامين 2012 و2013.



Nabeel Kassis

Dr. Kassis holds a PhD in Nuclear Physics from the American University of Beirut (1972) and a Master's degree in Physics from the University of Mainz, Germany (1969). He worked and taught at the University of Jordan (1972-1978) and Birzeit University (1980-1994), and he spent stints as a research fellow in universities and specialized institutions in Germany, Britain, Italy, and France. Dr. Kassis has published many research papers in nuclear and theoretical physics, authored many articles and policy papers, and gave numerous interviews, on political, economic, educational, and cultural issues of public interest. He also participated in several international forums on political, educational, scientific as well as peace and security issues.

Currently Dr. Kassis is Director General of the Palestine Economic Policy Research Institute (MAS), Chairman of the Board of the Palestine Capital Market Authority (PCMA), member of the Board of Directors of the Yasser Arafat Foundation (YAF), and Chair of the Yasser Arafat Museum Committee. Dr. Kassis headed the Technical and Advisory Committees of the Palestinian negotiating team in 1993 and 1994. He was a member of the Palestinian team to the Madrid Peace Conference and was appointed Deputy Head of the Palestinian delegation to the peace negotiations in Washington in 1992 and 1993. He also served in the interim phase negotiations in 1994 and 1995 and in the final status negotiations in 1999. Dr. Kassis was Minister in charge of the Bethlehem 2000 Project 1998-2002, Minister of Tourism in 2002-2003, Coordinator of the Ministerial Reform Committee in 2002-2003, and Minister of Planning in 2003-2004. He assumed the post of President of Birzeit University between 2004 and 2010 and served as Minister of Finance 2012-2013.